
J I Ř Í  ŠP IČKA  KANDIDÁT  DO SENÁTU FF  UP

K D O J S E M ?

Byl sem přijat na Katedru romanistiky FF UP v roce 2001 s úkolem rozvíjet studium a bádání 

v oboru italská literatura. Během uplynulých dvaceti let se vystřídalo několik fází mé kariéry – 

nejdříve dokončování doktorského studia a intenzivní popularizační a recenzní činnost v kulturních 

časopisech a v projektu iLiteratura, pak neméně intenzivní vědecká činnost zaměřená zejména na 

dílo Francesca Petrarky a v letech 2011 až 2018 opět intenzivní zapojení do chodu fakulty v 

roli proděkana pro vědu a výzkum. V roce 2018 jsem se stal řízením na Masarykově univerzitě 

v Brně profesorem v oboru románské lieratury a v roce 2020 jsem byl zvolen senátorem FF UP.   

J A K Á T É M A T A P O V A Ž U J I Z A D Ů L E Ž I T Á ?

T V Ů R Č Í Č I N N O S T N A P R V N Í M M Í S T Ě 

Postupně narůstá administrativní zátěž, která směřuje na pedagogy a kterou si často vytváříme 

sami. Situaci dále stěžuje špatně prováděná digitalizace: místo pár slov napsaných propiskou 

na papír je třeba proklikat se k nepřehledným online formulářům, vyplnit stále narůstající 

množství údajů (viz např. katastrofální cestovní příkazy nebo OBD). Je třeba organizovat systém 

racionálně a uživatelsky přívětivě, nedublovat požadavky, ušetřit administrativní zátěž 

pedagogickým pracovníkům, aby se mohli věnovat něčemu tvůrčímu – nejlépe přípravě výuky a 

vědě. 

S T A B I L I T A P R O A K R E D I T O V A N É O B O R Y  

Externí faktory způsobují, že některé naše obory se ocitly ve složité situaci: obecný i vládní 

despekt vůči humanitním oborům a opadnutí zájmu uchazečů, distribuování prostředků za vědu 

podle kritérií přírodních věd, národní strategie RIS3 diskriminující většinu toho, čím se na FF 

zabýváme. Tato kritéria jsou pak mechanicky aplikována na jednotlivé katedry. Je třeba 

přesvědčit vedení FF UP, aby definovalo vizi, jak podporovat realizování všech svých oborů, 

včetně těch, které jsou vinou současného systému financování dlouhodobě ztrátové.  

K U L T U R A S P O L U P R Á C E 

Pozoruji, že mnoho pedagogů i studentů má obavy vyjádřit své názory. Studenti se bojí 
evaluovat výuku nebo se ozvat vůči kontroverznímu jednání svých vyučujících, nejeden doktorand 

se smířil s tím, že není kvalitně veden svým školitelem, a neprotestuje, neboť má strach, že si by 
si ho znepřátelil. Mnoho pedagogů se bojí polemizovat s někým, kdo stojí v mocensky silnější 

pozici. I v senátu se do diskusí zapojuje jen menší část senátorů. Bohužel, v některých případech 

jsou obavy oprávněné. Ve většině případů doufám nikoli. Je třeba, abychom pracovali na 

zlepšení kultury jednání – je to drobná  každodenní práce pro nás všechny, ale vyplatí se. Když 

už jsme mizerně finančně ohodnocení a hlasem lidu zavrženi jako budižkničemové, nedělejme si 

to ještě horší a snažme se alespoň kultivovat vztahy uvnitř naší instituce. To samozřejmě nevyřeší 

žádná směrnice odhlasovaná senátem, ale senát k tomu může přispět mnoha drobnými podněty 

i vlastním příkladem. 

D A L Š Í 
Pokud se mě chcete zeptat, co si myslím o tom, co Vám leží na srdci a o čem jsem se zde 

nezmínil, nebo byste chtěli navrhnout téma, která bych měl v případě zvolení v senátu nadnést, 

budu rád, když mi napíšete na adresu jiri.spicka@upol.cz.  
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